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Stát hodlá podpořit zavádění inovací 
do výroby zvýšením daňových 
odpočtů pro firmy. Zatímco loni činily 
2,4 miliardy korun, v roce 2025 mají 
být trojnásobně vyšší. Spolu s tím 
slibuje vláda růst výdajů na výzkum 
a vývoj. 
události / str. 3
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David  
BORGES:
Marta Nováková mi 
otevřela oči. Hypoté-
ky by byly mnohem 
dostupnější, kdyby 
Češi tolik nevyužívali 
nájemní bydlení.

twitter.com/
e15news

Do vlastního
Jeden z nejznámějších 
českých šéfkuchařů Jan 
Punčochář odchází 
z pražské restaurace 
Grand Cru. Chystá se 
otevřít nový podnik.

byznys
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Sportu zdar
Na celostátním sněmu ANO se ukázalo, že 
jeho členové mají rádi sport. Šéf hnutí Andrej 
Babiš chce vytvořit strategický plán na podporu 
hokeje, protože „už dlouho jsme nic nevyhráli“. 
Podle poslance a bývalého hokejového brankáře 
Milana Hniličky potřebujeme „srdcaře, kteří nám 
přivedou děti zpátky ke sportu“. Jinde zůstalo 
u metafor. Podle lídryně ANO do eurovoleb Dity 
Charanzové se úspěch „neměří podle propocené-
ho trika, ale podle vstřelených gólů“. Další stra-
ník doplnil, že u voleb nezbývá než fotbalovou 
terminologií „jít štěstíčku naproti“. Sérii projevů 
na sněmu pak moderátor a ministr Richard 
Brabec ukončil slovy „Hoši, děkujem“. Debakl se 
zřejmě nečeká.

Jen zhruba třetina lidí ví, že se letos konají 
volby do Evropského parlamentu. Ukázal to prů-
zkum agentury Kantar. Pouze 29 procent Čechů 
pak dokázalo vyjmenovat alespoň jednoho sou-
časného europoslance. Voliči zmínili například 
Pavla Teličku, Jana Zahradila, Jiřího Pospíšila 
nebo Věru Jourovou, která ani není europoslan-
kyní. V kampani asi nebude pro kandidující 
europoslance tak důležité ukázat, co prosazují, 
ale že vůbec existují.

Graf dne

Číslo dne

502
tisíc. Tolik v ČR 
podle agentury 
Bisnode podni-
ká plátců DPH. 
Meziročně to 

znamená nárůst 
o procento.

2 | UDÁLOSTI

tický poslanec Zdeněk Ondráček 
nebo lidovecký Hayato Okamu-
ra, bratr známějšího poslance 
a šéfa SPD Tomia.

S obsazováním kandidátky 
měla problém sociální demokra-
cie, jejíž europoslanci Miroslav 
Poche a Jan Keller už nechtěli 
znovu kandidovat. Nabídku vést 
kandidátku odmítl bývalý mini-
str zahraničí Lubomír Zaorálek 
i šéf odborářů Josef Středula.

Lídrem se tak nakonec stal 
europoslanec Pavel Poc. „Naše 
kandidátka do Evropského 
parlamentu je mixem zkušeností 
a dravého mládí,“ zhodnotil 
kandidátku předseda strany Jan 
Hamáček.

Stranám chtějí 
pomoci známé tváře
NGUYEN Thuong Ly

Kateřina Bursíková Jacques, 
Alexandr Vondra nebo Haya-
to Okamura. Zatímco většina 
sněmovních stran již vybrala 
své lídry do květnových voleb 
do Evropského parlamentu, 
najít dalších více než dvacet 
lidí na kandidátku nebylo vždy 
jednoduché. Ve volbách tak 
budou kandidovat někteří bývalí 
politici, známé osobnosti nebo 
i současní politici, kteří jsou na 
kandidátce spíše „do počtu“.

Například manželka exminis-
tra životního prostředí Martina 
Bursíka Kateřina bude usilovat 
o post europoslankyně na koalič-
ní kandidátce STAN a TOP 09 až 
z desátého místa.

Již dříve oznámil kandidaturu 
i bývalý ministr obrany Alexandr 
Vondra, který kandiduje z pat-
náctého místa a podle svých 
slov, chce jen „pomoci ODS, aby 
její kandidátka byla silná“.

Z dolních míst budou za svou 
stranu kandidovat také komunis-

Naopak u favorizovaného hnu-
tí ANO je boj o křesla v Bruselu 
tvrdší. Hnutí ještě nemá hotovou 
kandidátku, na nedělním celo-
státním sněmu se zatím shodlo 
jen na jedničce Ditě Charanzové. 
Podle europoslankyně by se 
kandidátka měla sestavovat ze 
známých tváří ANO i lidí mimo 
hnutí. Šéf strany Andrej Babiš si 
již dříve postěžoval, že se do vo-
leb derou i někteří současní 
poslanci hnutí. 

Kromě SPD už mají lídra 
do voleb všechny sněmovní 
strany. Jde vesměs o současné 
europoslance. Naposledy se 
na kandidátce dohodla koalice 
TOP 09 a Starostů, která si 
za svého lídra vybrala Jiřího 
Pospíšila (TOP 09).

„Naší ambicí je udržet mini-
málně naše mandáty. TOP 09 
a STAN mají spolu čtyři euro-
poslance, chceme obhájit tyto 
posty a případně přidat další. 
Za úspěch budu považovat, když 
dosáhneme 12 až 15 procent,“ 
řekl Pospíšil.
  více e15.cz

Naší ambicí je udržet 
minimálně naše čtyři 
mandáty,“ uvedl lídr 
kandidátky TOP 09 
a STAN Jiří Pospíšil.

Zápisník  
NGUYEN Thuong Ly

LÍDŘI KANDIDÁTEK SNĚMOVNÍCH STRAN DO EUROVOLEB
ANO
Dita Charanzová (43)

europoslanky-
ně, zaměřuje 
se na vnitřní 

trh a ochranu 
spotřebitelů, 

vystudovala ekonomii 
a diplomacii

ČSSD
Pavel Poc (54)

europoslanec, 
zaměřuje se 

na životní pro-
středí, veřejné 

zdraví a bezpeč-
nost potravin, vystudoval 

biologii

ODS
Jan Zahradil (55)

europoslanec, 
zaměřuje se 

na mezinárodní 
obchod, bude 

usilovat o post 
předsedy Evropské komise, 

vystudoval obor technologie 
vody a životního prostředí

KSČM
Kateřina Konečná (38)

europoslanky-
ně, zaměřuje 

se na meziná-
rodní dohody 

nebo například 
kauzu Dieselgate, vystu-

dovala hospodářskou 
politiku

KDU-ČSL
Pavel Svoboda (56)

europoslanec, 
předseda práv-

ního výboru, 
vystudoval 

práva

PIRÁTI
Marcel Kolaja (38)

softwarový 
odborník, 

zaměřuje se 
na autorské prá-
vo na digitálním 

trhu, vystudoval informatiku

TOP 09 a STAN
Jiří Pospíšil (43)

europoslanec, 
zaměřuje se 
na vnitřní trh 

a ochranu 
spotřebitelů, 

vystudoval práva

SPD
???

jméno lídra 
zatím nezve-

řejnila

pramen čsú, odhad analýza Evropského parlamentu

  První odhad zisku mandátů v Evropském parlamentu
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https://www.e15.cz/volby/volby-do-evropskeho-parlamentu-2019/za-koalici-stan-a-top-09-bude-kandidovat-i-katerina-jacques-lidrem-potvrzen-pospisil-1356413


Rostoucí výdaje státu 
na výzkum a vývoj, 
zvýšení daňových od-

počtů pro firmy ve prospěch 
inovací, snížení administra-
tivy při žádostech o dotace 
nebo digitalizace úřadů, prů-
myslu a služeb. To jsou ně-
které z pilířů vládní Inovační 
strategie pro období 2019 až 
2030, na které stát spolupra-
coval se zástupci průmyslu či 
akademické sféry.

Daňové odpočty se zvýší 
 
Například daňové odpočty 
pro podnikatele, které do-

sahují 2,4 miliardy korun, 
by se měly do roku 2025 
ztrojnásobit. „Chystáme 
turné po jednotlivých 
krajích, kde představíme 
tento motivační nástroj. 
Budeme přesvědčovat 
firmy, aby mu věřily,“ řekl 
místopředseda vládní 
Rady pro výzkum, vývoj 
a inovace a jeden z hlav-
ních autorů strategie Karel 
Havlíček.

Legislativní úprava, na níž 
se podílelo ministerstvo 
financí a podnikatelské svazy, 
má začít platit od druhého 
čtvrtletí.

Šéf Hospodářské komory 
Vladimír Dlouhý chystanou 
změnu vítá. „Nyní jde o to, 
aby snížení daní vedlo 
firmy k daleko většímu 
financování inovací,“ uvedl 
v narážce na skutečnost, 
že Finanční správa vede 
své zaměstnance k tomu, 
aby dodatečně zdaňovali 
společnosti, které odpočty 
využily.

„Nová legislativa odpočty 
zásadním způsobem zjedno-
dušuje a odstraňuje možná 
formální pochybení, což byl 
největší kámen úrazu,“ tvrdí 
Havlíček.
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7
let působí v Bruselu 

ambasador
Jiří Šedivý.

Čunek nehodlá být 
šéfem lidovců

Hejtman Zlínského kraje 
a senátor Jiří Čunek (KDU-
-ČSL) nebude na březnovém 
sněmu kandidovat na před-
sedu strany. Chce se podle 
svých slov věnovat kraji. 
Stanout v čele strany mají 
zájem první místopředseda 
a bývalý ministr zemědělství 
Marian Jurečka, předseda 
poslaneckého klubu Jan 
Bartošek a poslanec Marek 
Výborný.

Pokuta Finančnímu 
analytickému úřadu 
za chybný tendr platí

Předseda Úřadu pro ochra-
nu hospodářské soutěže 
Petr Rafaj potvrdil pokutu 
250 tisíc korun pro Finanční 
analytický úřad ministerstva 
financí. Podle dřívějšího 
rozhodnutí ÚOHS chyboval 
finanční úřad při zadávání 
veřejné zakázky na dodávku 
softwaru za 10,5 milionu 
korun v roce 2017. Úřad se 
může odvolat k soudu.

ČR hrozí žaloba 
kvůli převzetí dolů

Britský likvidátor společ-
nosti New World Resources 
chce žalovat Česko kvůli 
převzetí dolů OKD, které 
NWR dříve vlastnila. Tvrdí, 
že stát, který převzal OKD 
v loňském roce přes společ-
nost Prisko, akcionáře NWR 
poškodil o stovky milionů 
eur. Uvedly to Hospodářské 
noviny. /čtk/

Krátce

DRAŽŠÍ ZBOŽÍ. Cílem nové vládní strategie je podle premiéra Andreje Babiše (ANO) zajistit 
v tuzemsku finální výrobu a vytvářet tak produkci s vyšší přidanou hodnotou.
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Stát zdůrazní 
výzkum a vývoj

Ministru obrany 
Lubomíru Metnarovi 
hrozí, že přijde o klí-

čového náměstka. Neúspěšný 
kandidát ČSSD na pražského 
primátora Jakub Landovský 
by totiž mohl vystřídat Jiřího 
Šedivého v centrále NATO 
v Bruselu.

O záměru Landovského 
informovaly deník E15 dva 
zdroje blízké ministerstvu 

obrany. Na úřadě syn známého 
herce působí od roku 2015 
jako náměstek šéfa rezortu pro 
obrannou politiku a strategii. 
Odborné předpoklady pro 
důležitou diplomatickou misi 
tedy splňuje.

Šedivý, exministr obrany 
v první vládě Mirka Topolánka, 
letos v září završí sedmý rok 
ve funkci českého velvyslance 
při alianci. Podobná místa se 

zpravidla obsazují po čtyřech 
letech.

„Podle plánu by letos 
ke střídání na postu českého 
velvyslance při Severoatlantic-
ké alianci mělo dojít,“ reagoval 
bez dalších podrobností mini-
str zahraničí Tomáš Petříček 
(ČSSD).

Sám Landovský na dotazy, 
zda o angažmá v Bruselu usilu-
je, neodpověděl.

„Hovoří se o tom. Má figuro-
vat na seznamu adeptů, který 
sestavilo ministerstvo zahra-
ničí,“ uvedl jeden ze spolupra-
covníků ministra obrany Lubo-
míra Metnara (ANO), který si 
přál zůstat v anonymitě. Podle 
něho by k výměně velvyslance 
mělo dojít v polovině roku 
nebo v prosinci. 

Pavel OTTO

Česko vymění velvyslance při NATO

Cílem je dát na výzkum 
a vývoj tři procenta HDP

Zatímco soukromý sektor 
loni vynaložil na výzkum 
a vývoj 54 miliard korun, stát 
poslal 33,4 miliardy. Vláda 
Andreje Babiše (ANO) se 
zavázala, že v příštích deseti 
letech vzrostou veřejné výda-
je na 65 až 70 miliard. V roce 
2025 mají dosáhnout 2,5 
procenta hrubého domácího 
produktu, o dalších pět let 
později tří procent HDP.  

„Změníme perspektivní 
charakter našeho hospodář-
ství. Chceme hlavně zajistit 
finální produkci, vytvářet při-
danou hodnotu doma,“ řekl 
premiér s tím, že to přinese 
vyšší mzdy pro občany, vyšší 
ziskovost pro firmy a vyšší 
příjem pro stát.

„Tím samozřejmě může-
me zásadně navýšit i naši 
nezávislost na některých 
tradičních průmyslových 
odvětvích,“ dodal. Inovač-
ní strategie klade důraz 
i na start-upy a spin-off 
firmy.

„Často se stává, že mladí 
lidé založí úspěšnou společ-
nost a pak ji prodají do USA. 
Snahou vlády musí být, 
aby takové firmy zůstávaly 
doma,“ podotkl Dlouhý.

Opozice plánům nevěří

Opoziční ODS slibům Babi-
šova kabinetu o podpoře 
výzkumu a inovací nevěří. 
Připomněla, že celkový podíl 
těchto výdajů na HDP činí 
1,79 procenta, což je méně 
než v letech 2013 až 2015.  
 rozhovor na e15.cz 

Pavel OTTO

https://www.e15.cz/rozhovory/musime-prodat-cesko-jako-technologickeho-lidra-vyzyva-karel-havlicek-1356394


Novým majitelem 
pražského obchod-
ního domu Máj, 

který je v posledních letech 
známý jako My, se včera 
stala developerská firma 
Amádeus Real. Za kolik 
obchodní dům koupila 
od dosavadního majitele, 
skupiny Tesco, neuvedla. 
O chystané transakci už 
loni v lednu informoval 
deník E15.

Developer po převzetí 
budovy počítá s rekonstruk-
cí objektu, která by měla 
začít ve druhé polovině 
roku 2020 a skončit o dva 
roky později. Prioritní funk-
cí Máje na Národní třídě 
zůstane po dokončení jeho 
modernizace provozování 
obchodů. 

Budova původního Máje 
je památkově chráněná, 
což bude nutné při moder-
nizaci respektovat, uvedla 
firma. Podle znaleckého 
posudku společnosti NSG 
Morison, který řetězec 
Tesco před rokem zveřejnil 
v obchodním rejstříku, 
činí hodnota nemovitosti 
po odečtení všech závazků 
zhruba 171 milionů korun. 
Tesco tehdy obchodní dům 
vyčlenilo do samostatné 
firmy.

 Amádeus Real se stal 
novým vlastníkem tak, že 
získal stoprocentní podíl 
ve společnosti Department 
store Praha, která byla 
před nabytím platnosti 
finálních smluv součástí 
skupiny Tesco Europe B.V., 
uvedl mediální zástupce 
Amádeus Real Karel Samec. 

Do konce května se podle 
něj skladba ani fungování 
obchodů patřících společ-
nosti Tesco v Máji nezmění. 
Od června bude mít Tesco 
v obchodním domě již jen 
supermarket a menší pro-
dejnu s potravinami. Nový 
vlastník pronajme do zahá-
jení rekonstrukce ostatní 
plochy jiným obchodní-
kům. /čtk/

Vladan GALLISTL

Dceřiná společnost energetic-
kého kolosu ČEZ Inven Capi-
tal prodala podíl v německém 
výrobci bateriových úložišť 
Sonnen, který se zabývá také 
energetickými službami pro 
domácnosti. Kupcem je brit-
sko-nizozemský gigant Shell. 

Jde o první odchod venture 
fondu Inven Capital z usku-
tečněných investic. „Je to 
pro nás úspěšná transakce. 
Významně se zhodnotila naše 
původní investice,“ sdělil 
mluvčí ČEZ Martin Schreier 
bez bližších informací. „Jsme 
vázáni smluvními závazky 
vůči oznamovateli transakce 
(firmě Shell, pozn. red.),“ 
dodává.

ČEZ investoval do německé 
firmy již v roce 2015 tak, že 
se podílel na zvýšení kapitálu 
společnosti Sonnen. Výše 
investice se podle tehdejších 
informací médií pohybovala 
v nižších stovkách milionů 
korun. 

„Byli jsme minoritním 
akcionářem, což je filozofie 
našeho fondu Inven Capital,“ 
dodává Schreier. Fond má 

Shell koupil 
podíl ČEZ ve  
firmě Sonnen

kteří hledají spolehlivou, 
dostupnou a čistější energii,“ 
uvedl Mark Gainsborough, 
viceprezident Shell pro nové 
energie. 

Pro Shell se převzetím Son- 
nen otevřou nové možnosti 
v obnovitelných zdrojích. 
Sonnen totiž nabízí bateriová 
úložiště pro skladování ener-
gie nejen ze solárních panelů, 
ale i z dalších obnovitelných 

zdrojů. Je to navíc globální 
společnost, která působí 
nejen v Německu, ale i v Itálii, 
Austrálii nebo ve Spojených 
státech. 

Shell by tak v kombinaci 
bateriových řešení od Son-
nen a vlastních výrobních 
kapacit mohl dosáhnout 
zajímavých výsledků. Od no-
vého vlastníka si ostatně šéf 
a spoluzakladatel Sonnen 
Christoph Osterman slibuje 
„růst na trhu, který rychle 
expanduje.“

podle něj investiční horizont 
tři až sedm let. Podíl v Son-
nen tak držel v rámci tohoto 
období. 

Vzhledem k tomu, že Shell 
skoupil celou společnost Son-
nen, musel vykoupit všechny 
podílníky. To by naznačovalo, 
že cena musela být skutečně 
zajímavá, aby přesvědčila 
všechny vlastníky německé 
společnosti. Kromě Inven Ca-

pital mezi ně patří německé 
společnosti eCapital a MVP, 
nizozemská SET Ventures, 
čínská Envision nebo GE 
Ventures, odnož amerického 
strojírenského kolosu General 
Electric.

Shell ovšem vstoupil 
do společnosti Sonnen čás-
tečně již dříve, když se v květ-
nu 2018 podílel na finan-
cování její expanze. Nyní ji 
zcela ovládl. „Plné vlastnictví 
firmy nám umožní nabídnout 
více možností zákazníkům, 
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milionů korun. 

Zhruba taková je 
hodnota nemovi-
tosti po odečtení  

závazků.

Prodej podílu v Sonnen znamená první odchod 
venture fondu Inven Capital z uskutečněných 
investic. Transakci považuje za velmi úspěšnou.

ZÁSOBA. 
Německá 
společnost 
Sonnen vyrábí 
bateriová 
úložiště, 
ve kterých  
domácnosti 
uchovávají 
momentální 
přebytky 
elektřiny ze svých 
obnovitelných 
zdrojů. Fo

to
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Tesco prodalo Máj. 
Obchodní dům 
čeká rekonstrukce

DOMINANTA. Obchodní dům dokončený v roce 1975 
na nároží Národní třídy a Spálené ulice projde rekonstrukcí. 
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Tuzemský více než 
dvacetimiliardový trh 
volně prodejných lé-

čivých přípravků má nového 
lídra. Stala se jím lékárenská 
síť Dr. Max, která v obratu 
překonala francouzského 
farmaceutického výrobce 
Sanofi. V počtu prodaných 
balení zůstává řetězec 
Dr. Max, který patří do in-
vestiční skupiny Penta, stále 
dvojkou za Sanofi. Vyplývá 
to z dat institutu pro výzkum 
trhu IMS.

Třicetiprocentní růst

Společnosti Dr. Max a Sanofi 
se na obratu celého trhu, 
který loni souhrnně rostl 
o osm procent, podílely 
více než patnácti procen-
ty. Do první pětky patří 
také londýnská společnost 
GlaxoSmithKline, světový 
lídr ve výrobě generických 
léčiv, izraelská Teva a český 
Walmark. Sanofi se odmítla 
k výsledkům vyjádřit s tím, 
že data z jednotlivých trhů 
nekomentuje. 

Dr. Max loni na volně 
prodejných přípravcích 

Dr. Max v prodejích 
léků předstihl Sanofi

utržil 1,7 miliardy korun, 
meziročně zhruba o třicet 
procent více. Bylo to zhruba 
o sedmdesát milionů více 
než dvojka Sanofi.

Silná privátní značka

„Jasně rozpoznatelné příčiny 
růstu jsou dvě. Stále se roz-
šiřující sortiment, dnes už 
nabízíme pět set přípravků, 
a stále hustší prodejní síť, 
v níž můžeme své přípravky 
nabízet,“ míní mluvčí léká-
renské sítě Dr. Max Michal 
Petrov. Z týchž důvodů 

předpokládá další růst. 
Souhlasí s ním šéfredaktor 
serveru o farmacii a lékáren-
ství Apatykář Martin Dočkal. 
„Největší lékárenská síť má 
dlouhodobě etablovanou 
a silně promovanou privátní 
značku. V kombinaci s více 
než třemi miliony členů 
jejich věrnostního systému 
mohou navíc optimálně cílit 
personalizované nabídky 
a výrazně tak posílit prodej 
svých přípravků,“ míní 
Dočkal.

Ondřej SOUČEK
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Plaťte mobilem 
za obědy a benefi ty 
s Apple Pay
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Týden mezi paragrafy

Čeští  
advokáti 
vítězí
Výsledky ankety TOP za-
městnavatelé 2019 jsou jas-
né. Mezi advokáty obhájila 
prvenství kancelář Havel  
& Partners, na špičku se vrá-
tila PRK Partners a překva-
pila Taylor Wessing. Ukazuje 
se tak, že domácí kance-
láře jsou silně etablované 
a v porovnání s mezinárodní 
konkurencí a dřívější situací 
stále atraktivnější. Platí to 
nejen pro studenty, ale také 
pro klienty. 

V první pětce tak už 
zůstává jediná firma, která 
patřící k opravdu obrov-
ským a ve světě tradičním 
advokátním značkám – pů-
vodem britská Allen & Ove- 
ry. Na prvních místech se 
naopak neobjevuje žádná 
americká firma. Dříve se 
tam přitom dostávaly i me-
zinárodní kanceláře White 
& Case či Baker McKenzie.

Wolf Theiss, do níž loni 
nastoupil bývalý ministr  
spravedlnosti Robert 
Pelikán, v uplynulém týdnu 
mimoděk oznámila, že ří-
dící partnerkou její pražské 
pobočky je Jitka Logesová. 

Potvrdilo se tak to, o čem 
se v předchozích měsících 
spíše šuškalo. Logesová 
nepovede jen investigativní 
tým, ale její zásah bude 
širší.

Pokračovaly také ana-
báze spojené s českým 
a slovenským soudnictvím. 
Daleko větší šarádu než 
v Česku sehrávají s Ústav-
ním soudem na Slovensku. 
Robert Fico se sice z boje 
o jeho předsednictví stáhl, 
otázkou však je, zda nemá 
záložní plán, jak Košice 
přece jen dobýt. Slovenský 
Ústavní soud se ale téměř 
vyprázdnil, a pokud to 
tak půjde dál, bude zcela 
nefunkční. 

Této politické hře, která 
se pojí také s březnovými 
prezidentskými volbami, by 
bylo dobré věnovat větší po-
zornost. Zejména proto, aby 
se podobnému nebezpečí 
předešlo v Česku. Pokud 
si totiž politici usmyslí, že 
Ústavní soud zlikvidují, 
mají k tomu zcela legální 
prostředky.

 více info.cz

Jan 
JANUŠ
Autor je  
redaktorem  
Info.cz

Největší hráči na trhu volně prodejných  
léčivých přípravků v ČR 

obrat 
(v miliar-

dách korun)

meziroční 
nárůst 

(v procen-
tech)

počet 
prodaných 
kusů (v mi-

lionech))

meziroční 
nárůst 

(v procen-
tech)

Dr. Max  1,7 30  17,3 28

Sanofi  1,6 2  17,5 -1

GlaxoSmithKline  1,0 7  7,0 0

Teva  0,8 15  6,7 17

Walmark  0,6 -6  2,5 -7

Pramen IMS

https://www.info.cz/pravo/janus-pro-jake-advokaty-chteji-pracovat-studenti-a-kdo-sefuje-robertu-pelikanovi-40382.html


Z pražského podniku 
Grand Cru, který se 
objevuje na předních 

místech ankety Maurerova 
výběru Grand Restaurant, 
odchází koncem února 
šéfkuchař Jan Punčochář. 
„Nahradí jej nový tým 
šéfkuchařů Svatopluk 
Hemmer a Saša Pavlovič,“ 
uvedla Eliška Hrubá 
za Grand Cru. 

Punčochář v této re-
stauraci, kterou zmiňuje 
i michelinský průvod-
ce, připravoval pokrmy 
od jejího otevření v říjnu 
2014. Nyní se rozhodl 
vrátit od exotické nabídky 
k domácí klasice. Na jaře 
hodlá nabízet své pokrmy 
v restauraci U Matěje v Pra-
ze 6 na pomezí Hanspaulky 
a Baby.

„Vždy jsem chtěl mít svůj 
podnik. Všechno na vlast-
ní triko a stoprocentně 
po svém,“ uvedl ke své-
mu přesunu Punčochář. 
„V rámci mé restaurace se 
v létě otevře i její druhá 
finediningová část. V té se 
chci zaměřit nejen na čes-
kou a rakouskou kuchyni, 
ale na špičkovou a moderní 
gastronomii ve všech ohle-
dech,“ dodal.

Restauraci Grand Cru tak 
v březnu 2019 čeká zásadní 
změna. Oba Punčochá-
řovy nástupce ale spojují 
zkušenosti ze zahraničí 
i z michelinských podniků. 
„V minulosti jsem nasbí-
ral zkušenosti po boku 

gastronomických odborníků 
v prestižních podnicích 
v Česku, ale i v Rakousku 
a ve Francii a chystám se je 
využít. Mou největší láskou 
je francouzská a moderní 
česká kuchyně,“ říká Svato-
pluk Hemmer. Zahraniční 
zkušenosti na prestižních 
adresách má i Saša Pavlovič. 

 
Michal NOSEK
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Daniel NOVÁK

Velký retailový projekt 
u strategické dálniční 
tepny je definitivně mrtvý. 
Místo outletového centra 
má vyrůst logistický areál. 
Záměr vybudovat nové out-
letové centrum u dálnice D1 
na Benešovsku je definitivně 
minulostí. Současný majitel 
podle zjištění deníku E15 
místo retailu chystá stavbu 
skladového a průmyslového 
areálu. 

Outletový projekt Exit 66 
začal vznikat před více než 
deseti lety. Po postavení 
nosných pilířů ale stavební 
stroje odjely. Stavba již přes 
deset let zarůstá býlím. 
V současnosti patří nemo-
vitosti u hlavní tuzemské 
dálnice do skupiny Zumiez 
podnikatele Martina Šetiny. 
Ten aktuální podobu pro-
jektu nekomentoval. Podle 
dokumentů zveřejněných 
v rámci posuzování vlivů 
stavby na životní prostředí 
má u dálnice vzniknout hala 
o téměř 76 tisících metrů 
čtverečních.

Torzo outletu 
u dálnice D1 zmizí. 
Bude tam hala

v dokumentaci předložené 
v rámci procesu EIA. Nejopti-
mističtější varianta počítá se 
zahájením stavby ještě letos. 
Nejčernější scénář vývoje po-
volovacího procesu odhaduje 
začátek stavby na rok 2025. 
Záměr je v souladu s místním 
územním plánem.

Současný vlastník se netají 
tím, že projekt v budouc-
nu prodá. Okolí dálnice D1 
mezi realitními investory 
patří mezi žádané lokality. 
„O pozemky této velikosti 
na D1 je velký zájem. Dálnice 

představuje hlavní koridor 
a spojnici mezi dvěma největ-
šími městy v Česku a zároveň 
hojně využívaný koridor 
mezi západní a východní Ev-
ropou. Z pohledu distribuce 
je to jedna z ideálních lokalit 
ve střední Evropě,“ uvedl šéf 
industriálního oddělení v JLL 
David Vais. 

Přesto si projekt zachová 
retailový prvek. Součástí 
průmyslového areálu má být 
supermarket a restaurace 
rychlého občerstvení. Podle 
specialistů na komerční 
nemovitosti dává přeměna 
projektu smysl. „Vzhledem 
k saturaci trhu není lokalita 
vhodná pro standardní retail 
tak, jak ho známe. Přemě-
na na průmyslové plochy 
je proto varianta, která 
má podstatně větší šanci 
na úspěch než současná 
forma,“ řekl vedoucí retai-

lového oddělení v poraden-
ské společnosti JLL Tomáš 
Soukup.

Na části pozemků urče-
ných pro projekt u obce 
Loket na Benešovsku jsou 
pole, na druhé části stojí 
torzo outletu. „Dojde k de-
molici stávajících nosných 
skeletových konstrukcí,“ stojí 

Punčochář se vrací 
od exotiky ke klasice. 
Na jaře už hodlá vařit 
ve své restauraci 
U Matěje na pomezí 
Hanspaulky a Baby. 

V projektu zůstane retailový prvek. Součástí 
průmyslového areálu má být supermarket 
a restaurace rychlého občerstvení. 
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  video na E15.cz
CHYSTANÁ DEMOLICE. Outletový projekt Exit 66 skončil jen jako betonový skelet. Nově má 
na lukrativním místě u dálnice D1 vzniknout hala o ploše téměř 76 tisíc metrů čtverečních.
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Šéfkuchař Punčochář 
chystá vlastní podnik

SPLNĚNÝ SEN. Vždy jsem chtěl mít vlastní podnik, vysvětluje 
změnu působiště šéfkuchař Jan Punčochář.

https://www.e15.cz/video/recept-na-uspech


Mediální dům Czech News Center spolu s ekonomickým deníkem E15 pořádají pod značkou E15
Premium odbornou konferenci

ART NOUVEAU PALACE HOTEL 
7. 3. 2019

Program:
8.30 - 9.00 registrace

Blok 1: JAK NEJLÉPE PRODAT SVOJI FIRMU
9.00 - 10.00 prezentace, moderovaná panelová diskuze

Řečníci:
David Pirner - Managing Partner, Grant Thorton

Petr Koblic - generální ředitel, Burza cenných papírů Praha

Blok 2: CO S NABYTÝMI PENĚZI
10.15 - 11.15 prezentace, moderovaná panelová diskuze

Řečníci:
Mark Robinson - Head of Asset Management, Encor Wealth Management

Tomáš Vlk - hlavní analytik, Patria Finance

Blok 3: KONKRÉTNÍ INVESTIČNÍ PŘÍLEŽITOSTI
11.30 - 12.30 prezentace

Řečníci:
Lubor Žalman - Partner, Encor Wealth Management

Omar Koleilat - CEO, Crestyl

 Moderátor: Lukáš Kovanda

Více podrobností o akci naleznete na events.e15.cz/investice-bohatstvi-2/

INVESTICE & BOHATSTVÍ

Generální partner:

Partner:

225x297_investice_inz.indd   1 18.02.2019   14:01:07
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Bundesbanka varovala 
před slabým HDP

Německá ekonomika se 
v první polovině letošního 
roku bude nadále potýkat 
s obtížemi, vývoj ekono-
mických ukazatelů ale stále 
naznačuje, že zpomalení by 
mohlo být jen dočasné a že 
ve druhé polovině roku je 
možné čekat oživení. Ve své 
měsíční zprávě o vývoji eko-
nomiky to uvedla německá 
centrální banka.

Facebook si došlápl 
na ruskou propagandu

Společnost Facebook zrušila 
několik stránek s vazbami 
na Rusko. Jednou z nich je 

projekt ruské televize RT, 
zaměřený na virální videa. 
Firma tak zřejmě učinila 
v reakci na zjištění, že pro-
jekt šíří dezinformace a že 
ho skrytě financuje Rusko. 
Vedení ruské televize krok 
označilo za bezdůvodný.

Rusové musejí vyrobit 
nové rakety

Rusko vyrobí pro Čínu nové 
rakety systému protivzduš-
né obrany S-400. Původní 
dodávka raket byla kom-
pletně zničena při přepravě 
lodí. S odkazem na vyjádře-
ní ředitele státní korporace 
Rostech Sergeje Čemezova 
o tom informovala agentura 
Interfax. /čtk/

Krátce
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Katar mohutně 
investuje do sportu
Jiří FRYDLEWICZ

Mistrovství světa ve fotbale, 
které se odehraje v roce 2022 
v Kataru, přimělo asijskou 
k zemi k mohutným investi-
cím. Kromě infrastruktury 
spojené s konáním sportovní 
akce chce země podpořit 
další rozvoj sportovního 
sektoru, a to 20 miliardami 
dolarů. Cílem je přilákat 
nadnárodní společnosti pře-
devším z oblasti sportu, které 
by v zemi dále investovaly, 
a stát se regionální jedničkou 
v pořádání sportovních akcí 
obecně. Jména investorů za-
tím nejsou známa. Informo-
vala o tom agentura Reuters.  

Finanční centrum Kata-
ru (QFC) má za cíl udělit 
do roku 2022 licenci asi 
150 zahraničním společnos-
tem. „Zhruba 25 společností 
bychom chtěli jako naše 
partnery představit už v roce 
2019,“ uvedl pro Reuters 
generální ředitel QFC Yousuf 
Al-Jaida. „Do země se díky 
konání světového šampioná-
tu dostane mnoho zvučných 

jmen, která jsou pro nás vel-
mi zajímavá,“ doplnil Jaida.

Už v loňském roce QFC 
oznámilo, že pro budoucí 
investory jsou bezplatně 
k dispozici nové kancelářské 
prostory i možnost získání 
počátečního kapitálu pro 
nové projekty, který daruje 
samotný Katar. Podle médií 
se tak země pouští do kon-
kurenčního boje se sousední 
Dubají. Katar totiž kromě 
vrcholného šampionátu 
ve fotbale tento rok mimo 

jiné pořádá i mistrovství svě-
ta v atletice. I proto se země 
snaží podporovat oblast spor-
tu už nyní.

„Ve výběru budoucích 
investorů se zaměřujeme 
i na společnosti poskytující 
sportovní služby, právní spo-
lečnosti, sportovní oblečení 
a vybavení, ale například 
i fintechové společnosti. Sou-
středíme se nejen na šampi-
onát, ale i na ostatní akce, 
které se budou konat do té 
doby,“ uvedl Yousuf Al-Jaida.

Akcie, měny & názory

Jak danit 
roboty
Sociálnědemokratický 
poslanec Petr Dolínek a ně-
kteří další tlačí na to, aby 
se začalo vážně debatovat 
o řešení hrozby, že nahra-
zování zaměstnanců roboty 
povede k poklesu výběru 
daně z příjmů.

Bill Gates, ač jistě ne 
expert v oboru ekonomie 
optimálního zdanění, navrhl 
intuitivní a populární řeše-
ní: pokud roboti nastoupí 
namísto lidí platících daně 
z příjmů, nuže zdaňme tyto 
roboty. Rozumí se: zdaň-
me dodatečný zisk, který 
vznikne nástupem robotů 
namísto lidí.

Já bych ale našlapoval 
opatrně. Například minis-
terstvo práce a sociálních 
věcí správně upozornilo, že 
pokud bychom takto postu-
povali jen my v Česku, pak 
poškodíme domácí firmy 
v mezinárodní konkurenci. 
A vize mezinárodní koordi-
nace zdanění robotů je dost 
nereálná: stačí si představit 
dohadování už jen o tom, 
zda danit jen roboty „ze 
železa“, nebo i ty softwaro-
vé, jako jsou třeba veškeré 
internetové kalkulačky.

A dále: danit jen roboty 
nasazené od určitého data, 
nebo všechny? Druhá vari-
anta totiž značí, že novou 
daň uvalíme třeba i na sta-
řičké šicí stroje na stolech 
venkovských švadlen. A také 
na rádia a auta a počítače – 
to všechno jsou stroje, které 
někomu kdysi vzaly práci.

Ve skutečnosti je nejdřív 
třeba se zamyslet, jak a kde 
skončí peníze, které se 
nasazením robotů ušetří. 
Za předpokladu dostatečné 
konkurence může robo-
tizace vést ke zlevňování 
spotřebního zboží a služeb. 
Pracovníci, kteří nebudou 
nahrazeni roboty, budou mít 
v takovém případě víc peněz 
na to, aby začali platit těm 
propuštěným za nové typy 
zboží a služeb – a daňové 
příjmy nakonec ani klesnout 
nemusejí.

Myšlenka daně z robotů 
má kromě těchto vad i mno-
hé jiné. Předpokládám, že 
páně Dolínkovy debaty pro-
blematičnost tohoto nápadu 
jasně ukážou.

Kurzovní lístek ČNB  Platnost od 18. 2. 2019 Akcie na pražské burze 18. 2. 2019

Název Kurz [Kč] Změna  

AVAST 89,00   1,71 % 

CETV 76,70   1,05 % 

ČEZ 554,00   0,36 % 

Erste Bank 821,80   0,37 % 

Kofola 303,00   1,34 % 

KB 948,00   0,53 % 

Moneta 76,65   0,72 % 

O2 CR 246,00   0,00 % 

Pegas 832,00   -0,48 % 

Philip Mor. ČR 14 300,00   0,00 % 

TMR 760,00 0,00 %

VIG 555,50   -0,36 % 

Celkový objem  
(v tisících korun)

300 450

Země Množství Kurz

Austrálie 1 16,254

Čína 1 3,356

Dánsko 1 3,446

EMU 1 25,715

Chorvatsko 1 3,469

Japonsko 100 20,540

Kanada 1 17,152

Maďarsko 100 8,086

Norsko 1 2,637

Polsko 1 5,939

Rusko 100 34,318

Švédsko 1 2,456

Švýcarsko 1 22,637

Turecko 1 4,276

USA 1 22,703

Velká Británie 1 29,348

STAVÍ SE. Stadion Lusail v Dauhá byl odhalen loni v prosinci. 
Po svém dokončení pojme 80 tisíc fanoušků.
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Investoři loni 
zažili štědrou 
dividendovou jízdu

JAPONSKÁ AUTOMOBILKA Honda Motor plánuje v roce 
2022 uzavřít svou továrnu v britském městě Swindon, v ohro-
žení je tak zhruba 3500 pracovních míst. Informoval o tom 
server Sky News. Honda loni ve své britské továrně vyrobila 
přes 160 tisíc aut. Závod se tak na celkové produkci automobilů 
v Británii podílel více než deseti procenty.
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Pokles posedmé v řadě 
zaznamenal v lednu 
čínský trh s automo-

bily, tentokrát o téměř šest-
náct procent na 2,37 milio-
nu prodaných vozů. Čínský 
svaz výrobců automobilů 
navíc v únoru očekává další 
prudký propad. Asijská vel-
moc tak pokračuje v silném 
útlumu – největší trh světa 
se loni poprvé po dvaceti 
letech růstu propadl o šest 
procent. Letošní rok může 
pro zde prodávající automo-
bilky skončit ještě hůř.

„Příčinou propadu prode-
je je celkové zpomalení eko-
nomiky a pokles spotřeby 
v malých a středně velkých 
čínských městech,“ řekl 
agentuře Reuters zástupce 
čínského svazu výrobců 
automobilů Sü Chaj. Pokles 

nepostihl auta na alterna-
tivní typy pohonů, jejichž 
prodej se v lednu naopak 
meziročně zvýšil o 140 pro-
cent na necelých sto tisíc 
vozů.

Na dlouhodobě strmém 
poklesu čínského trhu mají 
dle analytiků významný 
podíl také obchodní spory 
s USA – těm čelí i Evropa. 
Registrace nových vozů 
v Evropské unii se v led-
nu snížila o 4,6 procenta 
na téměř 1,2 milionu vozů 
– pokles utrpěla komplet-
ní pětice největších trhů: 
Španělsko o osm procent, 
Itálie o 7,5, Velká Británie, 
Německo a Francie o zhru-
ba 1,5 procenta.

 více E15.cz

 Jiří LIEBREICH

Čínský trh s auty 
pokračuje v pádu

1.

2.

3.

4.

5.

6.

7.

8.

9.

10.

Royal Dutch Shell

Apple

Exxon Mobil

Microsoft

AT&T

China Construction Bank

HSBC

Verizon

Johnson & Johnson

China Mobile

TOP 10 SPOLEČNOSTÍ VE VÝPLATĚ DIVIDEND 
(v roce 2018; v miliardách dolarů)

15,65

13,77

13,68

13,21

12,84

10,57
10,19

9,77

9,5

8,91
Pramen Janus Henderson

Výplata dividend 
předními světovými 
firmami loni stoupla 

o 9,3 procenta na rekordních 
1,37 bilionu dolarů, což od-
povídá hrubému domácímu 
produktu středně velkých 
ekonomik jako Mexiko nebo 
Austrálie. Vyplývá to z údajů 
investiční společnosti Janus 
Henderson, které jsou za-
loženy na analýze dividend 
1200 podniků s nejvyšší 
tržní hodnotou. První příčka 
žebříčku patří ropné společ-
nosti Royal Dutch Shell, která 
na dividendách vyplatila 
15,65 miliardy dolarů.

Růst základní dividendy, 
který nezohledňuje mimo-
řádné dividendy, loni činil 
8,5 procenta a byl nejrychlej-
ší za poslední tři roky. Janus 
Henderson však předpo-
kládá, že letos se zpomalí 
na 5,1 procenta.

O vzestup dividend se 
zasloužilo oživení cen energií 
a surovin, což podpořilo 

Z regionů vykázaly největší 
růst základní dividendy 
rozvíjející se trhy, a to 
o 15,9 procenta. Následuje 
Japonsko s 10,5 procenta 
a Severní Amerika s 8,1pro-
centním zvýšením. V Evropě 
bez Británie stoupla výplata 
dividend o 5,4 procenta, 
v samotné Británii o čtyři 
procenta.

Výplata dividendy je 
často považována za signál 
finanční síly firmy, někteří 
investoři ale dávají přednost 
tomu, když firma dividen-
dy nevyplácí a znovu je 
investuje. Janus Henderson 
předvídá, že v návaznosti 
na očekávaný pokles zisků 
růst základní dividendy letos 
zpomalí na 5,1 procenta ze 
šesti procent, což je nomi-
nální průměr za posledních 
30 let. I to by ale znamenalo 
rekordní výplatu 1,41 bilionu 
dolarů, o téměř 700 miliard 
dolarů více než před deseti 
lety. /čtk/

ropné a těžební společnosti. 
Studie také vyzdvihuje daňo-
vé škrty ve Spojených státech 
i skutečnost, že dividendy 
loni vyplatilo více bankov-
ních ústavů.

V návaznosti 
na očekávaný pokles 
zisků růst základní 
dividendy by letos 
měl zpomalit 
na 5,1 procenta 
ze šesti procent.



V Jeruzalémě dnes nepro-
běhne hlavní část summitu 
visegrádské čtyřky. Varšava 
totiž včera zrušila účast 
kvůli výrokům nejvyšších 
izraelských představitelů, 
které jsou podle ní pro-
tipolské. Místo summitu 
proto proběhnou bilaterál-
ní schůzky premiérů Česka, 
Slovenska a Maďarska 
s předsedou izraelské vlády 
Benjaminem Netanjahuem.

Spor mezi Polskem a Iz-
raelem vyvolaly komen-
táře izraelského premiéra 
Netanjahua z minulého 
týdne a navazující výroky 
úřadujícího ministra zahra-
ničí Jisraela Kace o podílu 
Poláků na vyvražďování 
Židů za druhé světové 
války. Úřad izraelského 
premiéra popřel, že Netan-
jahu polský národ obviňo-
val z podílu na holokaustu. 
I Netanjahu řekl, že neměl 

na mysli, že by všichni Po-
láci kolaborovali s nacisty, 
myslel prý jen individuální 
případy.

Spor ale ještě vyhro-
til v neděli a včera Kac, 

který místním médiím 
řekl, že Poláci rozhodně 
kolaborovali s nacisty a že 
„antisemitismus sají už 
s mateřským mlékem“. 
Jeho slova v Bruselu označil 
za nepřijatelná polský 
ministr zahraničí Jacek 
Czaputowicz, který Kace 
vyzval, aby výroky odvolal. 
„Domníváme se, že takové 
výroky podněcují antipol-
ské a antisemitské postoje, 
jsou rasistické a nepřispí-
vají k usmíření,“ prohlásil 
Czaputowicz.

Také premiér Mateusz 
Morawiecki už dříve výroky 
izraelských politiků označil 
za nepřijatelné a rasistic-
ké a v neděli oznámil, že 
na summitu V4 s Izraelem 
jej zastoupí šéf diplomacie 
Jacek Czaputowicz. Včera 
nicméně Polsko kompletně 
zrušilo návštěvu své delega-
ce v Izraeli. /čtk/

Roztržka Polska a Izraele 
překazila summit V4

10 | ZAHRANIČÍ

Co Babiše čeká  
v Izraeli

• Premiér Andrej Babiš v rámci 
cesty do Izraele, kterou 
zakončí ve středu v Tel Avivu, 
navštíví mimo jiné továrnu 
výrobce sodovkovačů Soda 
Stream či gigant v oblasti 
autonomních vozidel Mobileye.

• Premiéra čeká také návštěva 
Českého domu či setkání se 
zástupci z oblasti bankovnictví, 
energetického průmyslu, 
kybernetické bezpečnosti 
a vojenského průmyslu. 

• Ve středu Babiš s chotí 
Monikou položí věnec 
u památníku obětí holokaustu 
Jad vašem. Program pak 
završí v Tel Avivu setkáním 
se zástupci podnikatelské 
a vědecké sféry a návštěvou 
Peresova inovačního centra 
a Zemědělského inovačního 
institutu Volcani.
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Incident u Gibraltaru 
oživil spory 
Španělska a VB

Španělská vojenská loď 
se neúspěšně pokoušela 
přinutit k odplutí komerční 
plavidla kotvící v britských 
vodách nedaleko Gibral-
taru; na situaci zareago-
valo britské námořnictvo 
a španělská loď následně 
odplula. Otázka Gibraltaru 
je dlouhodobým sporem 
mezi Londýnem a Madri-
dem, Británie ale odmítá 
diskutovat o svrchovanosti 
svého zámořského území 
na jihu Pyrenejského polo-
ostrova.

Zavedení cel na auta 
vyvolá odvetu EU

Evropská komise pohro-
zila rychlými odvetnými 
opatřeními v případě, že se 
americký prezident Donald 
Trump rozhodne zavést 
nová cla na dovoz auto-
mobilů z Evropské unie. 
Uvedl to mluvčí komise 
Margaritis Schinas. Americ-
ké ministerstvo obchodu 
v neděli poslalo Trumpovi 
vyjádření, zda dovoz auto-
mobilů a automobilových 
součástek do USA před-
stavuje riziko pro národní 
bezpečnost.

Čína: USA chtějí 
poškodit náš 
průmyslový rozvoj

Čína obvinila Washing-
ton, že se snaží blokovat 
její průmyslový rozvoj. 
Reagovala tak na slova 
amerického viceprezi-
denta Mikea Pence, podle 
kterého společnost Huawei 
a další čínští výrobci tele-
komunikačních zařízení 
představují bezpečnostní 
hrozbu. /čtk/

Krátce

HLAVNÍ BRITSKOU 
opoziční stranu labou-
ristů včera opustilo 
sedm poslanců, kteří 
budou v zákonodárném 
sboru zasedat jako 
nezávislá skupina. Jako 
důvod svého rozhodnutí 
označili nesouhlas s pří-
stupem šéfa labouristů 
Jeremyho Corbyna 
k řešení brexitové 
otázky a neschopnost 
strany zakročit proti an-
tisemitským výpadům. 
Poslanec Chris Leslie 
prohlásil, že strany, 
ke které se před mnoha 
lety přidal, se zmocnila 
strojová politika tvrdého 
levicového ražení. 
Vedení pak obvinil 
z úzkoprsé a překonané 
ideologie.Fo

to
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LABOURISTÉ SE ŠTĚPÍ

Netanjahu upozornil, 
že neměl na mysli, 
že by všichni Poláci 
kolaborovali s nacisty, 
myslel prý jen 
individuální případy.
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proevropský – správnější 
by bylo spíše eurokonform-
ní či probruselský – bude 
pěkná tlačenice. Velké naděje 
do eurovoleb vkládají Piráti, 
minimálně jednou nohou je 
v něm i hnutí ANO. A o svůj 
dílek se ucházejí i nová usku-
pení „odpadlíků“ jako Hlas či 
Evropa společně.

Malé středové či pravico-
vé strany nemusejí být bez 
šance. Nebo alespoň některé 
z nich. Nahrávat jim může 

i samotná povaha voleb 
do Evropského parlamentu. 
Podobně jako ve sněmovních 
tu platí pětiprocentní práh. 
Celá republika je ale pouze 
jeden obvod, takže nehrozí 
deformace jako ve sněmov-
ních volbách, kdy v nej-
menších krajích je pro zisk 
mandátů někdy potřeba až 
deset procent hlasů.

K eurovolbám také chodí 
méně voličů, což nahrává 

12 | NÁZORY A KOMENTÁŘE

stranám, které dokážou 
s „evropskými“ tématy výraz-
něji apelovat. Názorným 
příkladem jsou Svobodní. 
V eurovolbách v roce 2014 
jim dalo hlas 79 540 voličů, 
což znamenalo 5,24 pro- 
centa a jeden mandát. 
Velmi podobný množstevní 
výsledek ve sněmovním klání 
v roce 2017 (79 229 hlasů) 
kvůli vyšší účasti znamenal 
jen 1,56 procenta hlasů a nic. 
Také platí, že levicoví voliči 
zůstávají častěji doma.

Eurovolby jsou ale specific-
ké ještě něčím jiným. Dělicí 
linie mezi tábory vede jinudy 
než při boji o sněmovnu. To 
naznačili včera i zástupci 
spojenectví vedeného STAN 
a TOP 09 – nyní mimo-
chodem v tomto opačném 
gardu, ačkoli první a třetí 
místo kandidátky obsadí top-
kaři. Úhlavním nepřítelem 
v eurovolbách je podle nich 
nejen hnutí ANO, ale i ODS. 
Ve skutečnosti je ale jejich 
hlavním soupeřem rozdro-
benost zbytku zmíněného 
„proevropského“ tábora, 
kvůli níž se nakonec mohou 
smát ostatní.

 
 
Petr 
PEŠEK
politolog

Rozdělené 
síly pro  
Evropu 
Jako bychom se přenesli 
o deset let zpět. V červenci 
2009 TOP 09 a Starostové 
a nezávislí podepsali první 
dohodu o spolupráci. Včera 
spojenectví oprášili pro 
evropské volby a přizvali 
k němu menší a regionální 
uskupení. Je to první vlaštov-
ka na nebi vzývané integrace 
středopravicových stran?

Odpověď je jednoduchá: 
Není. Jde zatím o ad hoc spo-
jenectví jen pro eurovolby, 
teprve po nich se rozhodnou, 
zda pokračovat i v krajských 
volbách. A vlaštovka to zda-
leka není první. Vzpomeňme 
podzimní koalici Spojené síly 
pro Prahu anebo spolupráci 
ODS se Soukromníky ve sně-
movních volbách. Navíc 
u včera obnoveného svazku 
nelze ani mluvit o čistě stře-
dopravicovém projektu. Jeho 
součástí jsou i levicoví zelení 
a debatu lze vést i o postojích 
některých hlavních aktérů.

Jinak je to ale krok logický. 
TOP 09 i STAN se v prů-
zkumech potácejí kolem 
pětiprocentní hranice. Navíc 
v táboře, který se rád ozna-
čuje zavádějícím pojmem 
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V diplomacii se 
snažíte neurážet, ale 
historickou pravdu 
nikdo nezmění. 
Poláci bezpochyby 
kolaborovali s nacisty, 
řekl izraelský ministr 
zahraničí Jisrael Kac. 
str. 10

Komentář

Hlavním soupeřem 
TOP 09 a STAN je 
rozdrobenost zbytku 
„proevropského“ 
tábora.
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KARLOS
VÉMOLA
Jaký je manuál pro život 
podle legendy MMA 
Karlose Vémoly?

NA SEVER
Když je zima, tak 
si ji užijme pořádně 
- na Islandu!

ZAPÁLENÝ 
KUCHAŘ
MasterChef Jirka 
Hilgart a jeho zásadní 
gastrorady
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Jana PONCAROVÁ 

I letos pokračují dotace 
na zateplení, výstavbu pasiv-
ních domů nebo zachytávání 
srážkové vody. Domácnosti, 
které se pouštějí do rekon-
strukcí, tak mohou požádat 
o statisíce korun. 

Loni na podzim prošel 
dotační program Nová zele-
ná úsporám lehkou a zatím 
poslední obměnou. Nově 
je možné žádat o příspěvek 
na zateplení svépomocí 
a vše lze kompletně vyřídit 
přes internet. Dotace se 
rozšířily také na venkovní 
stínicí techniku, stavbu 
domu v nízkoenergetickém 
standardu nebo výměnu sta-
rých kamen. „Naší snahou 
je program přizpůsobovat 
aktuálním trendům a zpří-
stupňovat ho většímu počtu 
žadatelů,“ uvedl ministr 
životního prostředí Richard 
Brabec. 

Peníze i na zateplení 
svépomocí

Vůbec nejvýraznější 
změnou, kterou podzimní 
novinky přinesly, je možnost 
zažádat o dotaci, i když se 
zateplení domu provádí 
svépomocí. Neznamená 
to ale, že si na obvodové 
zdi žadatel sám připevní 
polystyrenovou izolaci 
a pak o dotaci požádá. 
„Na příspěvek na zateplení 
obvodových či vnitřních 
stěn domu a výměnu oken 
či dveří nyní dosáhnou 
i ti majitelé, kteří chtějí 
rekonstrukci svého domu 
provést svépomocí, 
samozřejmě vždy pod 
technickým dozorem,“ dodal 
ministr Brabec. 

V tomto případě žadate-
lé mohou mezi způsobilé 
výdaje zahrnout faktury 
za materiál nebo zápůjčku 
nářadí i zmíněný technický 
dozor. Dotace na zateplení, 
výměnu oken a dveří může 

Dešťovka i Nová zelená 
úsporám dál nabízejí statisíce

uhradit až 50 procent způso-
bilých výdajů.

Počítají se  
i slunolamy

Lidé mohou žádat nejen 
o příspěvek na zateplení 
nebo instalaci systémů využí-
vajících obnovitelné zdroje, 
ale také na stínicí techniku. 
„Mohou to být předokenní 
žaluzie, rolety či slunolamy. 
Vhodně zvolená technika má 
tepelně izolační schopnosti, 
v zimním období zabraňuje 
únikům tepla a šetří náklady 
na vytápění, v létě naopak 
přispívá k tomu, aby se míst-

nosti nepřehřívaly, a tím při-
rozeně zlepšuje vnitřní klima 
místností,“ přiblížil ředitel 
Státního fondu životního 
prostředí ČR Petr Valdman.  
Pokud stavebníci zvolí při 
zateplení domu i venkovní 
stínicí techniku určenou 
ke snížení tepelné zátěže, 
na metr čtvereční plochy 
okna mohou získat dotaci až 
tisíc korun.

Až 450 tisíc 
na novostavbu

Dotace nyní podporují vedle 
výstavby pasivních domů 
také nízkoenergetické stavby. 

Podmínkou je instalace 
rekuperace, tedy systému 
řízeného větrání. O příspěvek 
na stavbu energeticky úspor-
ného domu je možné žádat 
už od října loňského roku. 

Na nízkoenergetický 
dům mohou žadatelé 
získat 150 tisíc korun, 
na novostavbu v pasivním 
standardu 300 tisíc korun. 
Pokud navíc stavitelé pasivní 
dům doplní o technologie 
využívající obnovitelné 
zdroje, mohou získat až 
450 tisíc korun. 

Bonus 20 tisíc korun

Žádost o dotaci lze vyřídit 
pouze přes internet, bez 
posílání fyzických dokumen-
tů. Dotace vyřizují krajské 
pobočky Státního fondu 
životního prostředí. Na webu 
programu Nová zelená 
úsporám si žadatelé mohou 

na on-line kalkulačce dopře-
du spočítat, kolik z dotací 
dostanou. 

Program Nová zelená 
úsporám mohou lidé propojit 
i s kotlíkovými dotacemi. 
Pokud majitelé domů získají 
kotlíkovou dotaci, a navíc se 
pustí do zateplení nebo insta-
lují solární systém s podpo-
rou z Nové zelené úsporám, 
dostanou další dotační bonus 
na nákup kotle ve výši až 
20 tisíc korun. Pokud domác-
nosti nevyužívají kotel, ale 
kamna nebo krby, mohou 
dostat až 80 tisíc korun 
na výměnu z Nové zelené 
úsporám, a to bez nutnosti 
současně zateplit dům. 

Až 105 tisíc z Dešťovky

V roce 2019 pokračuje také 
program Dešťovka, který při-
spívá na zařízení zachytávající 
a využívající dešťovou vodu. 

Dotace na zateplení, výměnu oken a dveří 
může uhradit až 50 procent způsobilých 
výdajů.

Fo
to

 p
ro

fim
ed

ia
.c

z



O příspěvek mohou žádat 
nejen domácnosti v rodinných 
domech, ale také lidé trvale 
žijící třeba v chatách nebo 
chalupách. 

Dotace podporují jedno-
duché systémy na zalévání 
zahrady i sofistikovanější za-
řízení, která umožňují využít 
dešťovou vodu třeba na spla-
chování záchodu nebo praní 
prádla. Podle využití se pak 
mění výše dotace – na zalévání 
mohou lidé získat podporu až 
55 tisíc korun, na zachytávání 
a rozvádění vody po domě až 
105 tisíc korun. 

Podle ředitele Státního fon-
du životního prostředí Petra 
Valdmana je administrace 
rychlá, vše lze vyřídit na strán-
kách programu. „Do tří týdnů 
bude žadatel vědět, zda byla 
žádost schválena,“ tvrdí šéf 
SFŽP. 

Na jímku i pro chaty  

Peníze Dešťovka poskytne 
i těm, kteří si chtějí přebudo-
vat například nefunkční jímku 
na nádrž na dešťovou vodu. 
Aby byl program co nejvíce 
přístupný, mohou žadatelé 
podávat žádosti s potřebnými 
dokumenty pouze elektronic-
ky, přes informační systém 
programu nebo prostřednic-
tvím datové schránky. Také 
tento program spravuje Státní 
fond životního prostředí. 
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Kolik lze získat 
peněz a na co je 
použít 

• Program Dešťovka přispívá 
na zařízení na zachytávání 
a využívání dešťové vody. 
Na jednodušší systémy na  
zalévání zahrady lze získat až  
55 tisíc korun, na složitější 
zařízení umožňující dešťovou 
vodou třeba splachovat WC 
až 105 tisíc korun. 

• Nová zelená úsporám uhradí 
až 50 procent nákladů na za-
teplení nebo výměnu oken. 
Přispívá také na technologie 
využívající obnovitelné 
zdroje. Třeba na kombinaci 
fotovoltaického systému 
a tepelného čerpadla stát 
přispěje až 150 tisíc korun. 
Na výstavbu úsporných domů 
lze získat 150 tisíc až 450 
tisíc korun. 

Dešťovka poskytne 
peníze i těm, kteří 
si chtějí přebudovat 
například nefunkční 
jímku na nádrž 
na dešťovou vodu. O d ledna byly vládou 

zvýšeny náhrady 
za ztrátu výdělku 

kvůli pracovnímu úrazu či 
nemoci z povolání o 3,4 pro- 
centa. Zvýšily se i náhrady 
na výživu pozůstalých při 
úmrtí. Podle odhadu České 
asociace pojišťoven tak pojiš-
ťovny letos vyplatí na náhra-
dách 4,24 miliardy korun, 
což je meziročně o 139,5 mi-
lionu korun více. 

Co říká zákoník práce

Zaměstnavatel má podle 
zákoníku práce přímo 
povinnost poškozeného za-
městnance převést na jinou, 
pro něj výhodnou práci. 
Jestliže zaměstnavatel nemá 
podmínky pro přeřazení 
poškozeného a musí tedy 
pracovní poměr ukončit, 
zákon mu ukládá povinnost 
dát zaměstnanci odstupné 
ve výši 12násobku průměrné-
ho výdělku.

Pracovní úrazy 
v roce 2018

Podle dat ČSÚ se v první 
polovině roku 2018 stalo 
23 525 pracovních úrazů, 
a to s pracovní neschopností 
delší než tři kalendářní dny. 
Smrtelných úrazů bylo 57. 
To je o 15 více než za stejné 
období roku 2017. Kvůli do-
časné pracovní neschopnosti 
pro nemoc a úraz denně 
chybělo na svých pracoviš-
tích 224 441 pojištěnců.

Úrazy kvůli levným 
pomůckám 

„Odškodňování pracovních 
úrazů a nemocí z povolání 
musí jít ruku v ruce s rostou-
cí mzdou i důchody, protože 
tyto veličiny jsou důležité 
pro výpočet náhrad za ztrátu 
výdělku, valorizace je tedy 
logická. Nicméně vedle 
důsledků je třeba upozornit 
hlavně na příčiny úrazovosti. 
Polovina smrtelných úrazů 
připadne na stavebnictví, ale 
systém bezpečnosti práce 
kulhá v celém Česku a ne-

zřídka funguje jen na papí-
ře,“ upozorňuje Ondřej Švad-
lenka ze společnosti Ardon 
Safety, která se specializuje 
na ochranu zaměstnanců 
v průmyslových firmách. 

„V praxi to začíná již bě-
hem tendrů firem na nákup 
zákonného ochranného 
vybavení pro zaměstnance, 
kde se všechno točí kolem 
nejnižší ceny. Nejlevnější 
pomůcky ale mívají slabou 
ochrannou funkci, a navíc 
obsahují skryté vícenáklady 
– například rostoucí výdaje 
za odpadové hospodářství 
kvůli nízké životnosti vyba-
vení a velmi vysoké spotřebě 
pracovních prostředků,“ 
popisuje Švadlenka s tím, 
že největší problém před-
stavují zranění zaměstnanci 
na neschopenkách, klesající 
produktivita práce, výpadky 

ve výrobě nebo nestihnuté 
termíny zakázek. 

Strach z pokut spíše 
než aktivní prevence

Podle Aleny Komolové 
z Bureau Veritas je problém 
v tom, že firmy zajímají 
spíše vysoké pokuty, které 
mohou dostat, než aktivní 
prevence. „Etické principy 
zde nehrají tak velkou roli 
a příslušné zákony také 
nejsou dostatečnou motivací. 
Nejlepší výsledky naopak 
mají podniky s aktivním 
přístupem k odstraňování 
rizik na pracovišti,“ uvádí Ko-
molová. Jak příklad zmiňuje 
firmu, která dokázala zkrátit 
délku pracovní neschopnosti 
svých zaměstnanců z 80 dní 

na polovinu, a to za jeden 
rok od zavedení přísluš-
ných opatření. „Prevence se 
vyplatí. Sníží se tak zároveň 
i riziko případných tahanic 
mezi firmou a zaměstnancem 
kvůli uznání pracovního 
úrazu či nemoci z povolání. 
Uznaný úraz či nemoc jsou 
nezbytným předpokladem 
pro čerpání náhrad za ztrátu 
výdělku,“ říká školitelka a ex-
pertka na bezpečnost práce 
ze společnosti Bureau Veritas.

Valorizace je nutná 
kvůli rostoucím mzdám

Podle odborů je valorizace 
logickým krokem. V přípa-
dě, že by k ní nedošlo, tito 
zaměstnanci by byli poško-
zováni z důvodu nárůstu 
průměrné mzdy. „Výpočet 
náhrad by se neměnil a výše 

náhrady by stagnovala. 
Totéž by zasáhlo i pozůstalé 
po zemřelých zaměstnan-
cích. Navíc v Česku máme 
časté případy pracovníků, 
kteří mají po úrazu či nemoci 
přiznaný invalidní důchod,“ 
připomíná místopředsedky-
ně Českomoravské konfe-
derace odborových svazů 
Radka Sokolová s tím, že těm 
by se kvůli zvyšování dů-
chodů každoročně snižovala 
renta. Zásadně platí, že když 
poškození zdraví způsobené 
pracovním úrazem nebo 
nemocí z povolání dosahuje 
35 procent, má poškozený 
nárok i na invalidní důchod, 
a to je pravidelně druhý 
příjem poškozených. 

Romana RYBOVÁ

Pracovní úraz: letos 
bude větší odškodné

 „Nově je možné dotaci 
získat i pro rekreační objekty. 
Základní podmínkou bude do-
ložení, že tam lidé trvale žijí. 
Předloží třeba platby za od-
pad a energie či prohlášení 
z obce,“ dodal Richard Brabec. 

Dešťovka podporuje 
především výstavbu zadržo-
vacích nádrží s čerpadlem 
nebo domácí vodárnu. Jde 
o opatření k zadržování vody 
pro zálivku zahrady i pro spla-
chování a ve třetím systému 
se přečišťuje voda z koupelen 
a je poté využívána na WC. 
„Na obyčejný sud pod okap 
dotace nejsou,“ upozornil Petr 
Valdman.

Myslet na horší časy

Podle ministra životního 
prostředí je právě nyní 
ideální doba si o dotace říci. 
„Doba ekonomické prospe-
rity nahrává tomu, aby lidé 
mysleli na horší časy a snížili 
si provozní výdaje za vytápě-
ní a ohřev teplé vody třeba 
odkládanými renovacemi či 
instalací alternativních zdrojů 
energie,“ sdělil Brabec.

Dotace na lepší energetiku 
nebo vodohospodářství do-
mácností mohou být prospěš-
né také podle Petra Woffa, 
analytika portálu KupníSíla.
cz. „Příliv dotačních peněz 
nyní pravděpodobně vrcholí, 
protože často pocházejí 
z rozpočtu Evropské unie, 
jejíž další rozpočtové období 
– po roce 2020 – zřejmě bude 
pro bohatnoucí Českou repub-
liku tenčí. Takže případně vy-
užijme příležitost. Ale přitom 
dávejme pozor na dotační 
podmínky, abychom potom 
nebyli zklamaní, že nedo-
staneme proplacenou svoji 
investici,“ uzavřel Woff.
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Výročí týdne

STVOŘENÍ 
SVĚTA. Návštěvníci 
curyšského kostela 
sv. Jakoba mají 
v těchto dnech 
možnost zhlédnout 
půlhodinovou 
zvukově-světelnou 
show nazvanou 
Genesis, při níž tvůrci 
na strop svatostánku 
promítají svou 
představu prvních 
tří dnů po stvoření 
světa podle textu 
stejnojmenné biblické 
knihy.

Jako by byl Rudolf Jedlička 
mužem několika životů. Založil 
Pražské sanatorium v Podolí, 
nový tuzemský obor rentgeno-
logii i ústav pro postižené děti, 
který dodnes nese jeho jméno. 
Zítra si připomeneme 150 let 
od narození výjimečného léka-
ře, inovátora a filantropa.

Rudolf Jedlička je spo-
lu s Bedřichem Hrozným 
nejslavnějším rodákem města 
Lysé nad Labem. Narodil se 
20. února 1869. Jeho otec byl 
lékař a lékařem se pak stal 
nejen Rudolf, ale i většina jeho 
sourozenců. Krátce po dokon-
čení studií se Rudolf doslechl 

o žhavé novince, paprscích X 
Wilhelma Röntgena. Hned se 
pustil se do zřízení vlastního 
rentgenového pracoviště, které 
bylo kvůli financování umís-
těno v hotelu, jehož majitel 
ho zaplatil. Jednalo se o první 

přístroj v celém Rakousku-
-Uhersku a Jedlička se ještě 
jako mladík stal zakladatelem 
rentgenologie v monarchii.

Ve 38 letech byl jmeno-
ván profesorem a neustával 
ve snaze po nových poznáních 
a objevech. Sám za ně platil 
vlastním zdravím. Protože 
ještě nebyly známy negativní 
důsledky záření, přišel časem 
o prsty na levé ruce – přesto 
dokázal dál operovat.

Při cestě po Spojených 
státech se inspiroval službami 
klinik pro movité pacienty, 
jejichž platby dokázaly pokrýt 
i péči o chudé. Jedlička proto 

zakoupil pozemek v pražském 
Podolí přímo pod Vyšehra-
dem, na kterém vyrostlo 
velkorysé luxusní sanatorium 
s 540 lůžky řadící se na ev-
ropskou špičku. Sanatorium 
slouží dodnes jako porodnice 
pod názvem Ústav pro péči 
o matku a dítě.

V době výstavby sanatoria 
na Balkáně zuřila válka, ve kte-
ré tamní národy vystoupily 
proti osmanské nadvládě. 
Jedlička neváhal a odcestoval 
do Bělehradu ošetřovat raně-
né, za což později získal i srb-
ský Řád svatého Sávy. Ve stejné 
době byl zároveň předsedou 

spolku, který si dal za cíl vybu-
dovat ústav pro postižené děti. 
V něm se měly naučit soběstač-
nosti a dostat možnost nebýt 
závislé na druhých. Zařízení, 
které se podařilo zprovoznit 
na pražském Vyšehradu, bylo 
prvním svého druhu v Českém 
království a dodnes nese jeho 
jméno.

 Jak mohl Jedlička vše 
stihnout, je záhadou. Hektický 
život si bohužel vybral svou 
daň i v předčasném úmrtí 
v 57 letech. Jeho ostatky dnes 
spočívají na vyšehradském 
hřbitově vedle hrobů dalších 
významných osobností. /mec/

Rudolf Jedlička – lékař, filantrop, inovátor
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